

Remerciements / Acknowledgment

Nous aimerions remercier tou(te)s les auteur(es) pour leur travail et leur patience durant le long processus d'évaluation par les pairs.

Nous savons gré aux chercheur(e)s qui ont donné de leur temps et mis à profit leur expertise afin de faire de ce volume une œuvre crédible.

Nous remercions l'Université Laurentienne pour son appui.

Aussi, nous remercions particulièrement M. Graham Fraser, commissaire aux langues officielles du Canada, qui a eu la gentillesse d'accepter de présider le colloque international *Langue et territoire* (2010) et le lancement de ce volume.

Enfin, nous sommes reconnaissants au Conseil de recherches en sciences humaines du Canada pour son généreux soutien.

We would like to thank all the contributing authors for their work, as well as their patience with the lengthy peer-review process.

We express our appreciation to the researchers who gave of their time and expertise to help ensure the high standard of this volume.

Our thanks go to Laurentian University for its support.

Special thanks are due to Mr. Graham Fraser, Commissioner of official languages of Canada, who kindly accepted to preside over the International Conference on *Language and Territory* (2010) and the launch of this volume.

Finally, we are grateful for the generous support of the Social Sciences and Humanities Research Council of Canada.



Conseil de recherches en
sciences humaines du Canada

Social Sciences and Humanities
Research Council of Canada

Canada